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SÁM SEBE ZMAŘIL… (A CO TY?) 

 

…způsobem bytí byl roven Bohu, a přece na své rovnosti nelpěl, 

nýbrž sám sebe zmařil, 

vzal na sebe způsob služebníka, stal se jedním z lidí. 

A v podobě člověka se ponížil, 

v poslušnosti podstoupil i smrt, a to smrt na kříži. 

(Filipským 2:6-8) 

 

Drazí, poslední dobou jsem několikrát slyšel ostrou kritiku na Vánoce: že 

by je křesťané neměli slavit, protože jsou to pohanské svátky, protože se 

proměnily v hodokvas nákupů a přežírání, protože se Ježíš na Vánoce ve 

skutečnosti nenarodil… V mnohém ty hlasy mají jistě pravdu. Ale ten 

skutečný problém je, že se vlastní obsah Vánoc už zcela dávno vytratil. 

Zbyla jen do zlatého papíru zabalená prázdná forma. A z příběhu Božího 

vtělení jsme vytvořili příběh sentimentální, nad kterým se mnozí, když jim 

mezi večeří, televizní pohádkou a rozbalováním dárečků zbude chvilka 

času, tak rádi rozněžní a ukápne jim slzička. 

 

Ať už si druzí myslí o Vánocích, co chtějí, sám si letos chci připomenout, 

že kvůli mně a pro mě přišel Ježíš v podobě bezbranného dítěte na svět. 

Svoji službu začal tam, kde svůj život začíná každý z nás: v náručí 

maminky, v plné závislosti na péči druhých. Tak začal i Ten, který je znám 

jako Věkovitý, Rek udatný, Ten skrze něhož a pro něhož vše povstalo, 

Ten, který je základem stvoření, Král králů a Pán pánů. Pro mě, bez ohledu 

na skutečné datum Ježíšova narození, Vánoce zůstanou časem, kdy se 

s vděčností v srdci zastavím, a připomenu si, že i mně byl dán ten největší 

dar – Bůh se mi dal osobně poznat.  A to jako milující Otec, který 

odpouští, uzdravuje, napravuje a dává možnost znovu začít. Přiznám se, že 

nepohrdám dárkem, pokud nějaký od někoho dostanu, a to přesto, že ne 
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vždy jde o to, co mě osloví či co potřebuji. Pokud bych totiž dárkem 

pohrdl, vyjádřil bych pouze skutečnost, že pohrdám i samotným dárcem. 

Zároveň dodávám, že všechny (i ty nejlepší) dárky, které jsem kdy dostal, 

blednou ve světle Božího daru, kterého se mi dostalo skrze Ježíše. 

 

Letos si budu znovu připomínat, že Ježíš opustil nebe a přišel na zem 

proto, aby z nás pozemšťanů učinil nebešťany. Budu si připomínat, že 

Ježíš sám sebe zmařil, aby mnohé zachránil. A že jeho cesta je i mou (naší) 

cestou. Vždyť i my máme v každém okamžiku svého rozhodování znovu 

na výběr – nechat si sloužit, nebo druhým posloužit. 

 

A je ještě jeden důvod, proč si s vděčností budu připomínat narození Ježíše 

– kdyby totiž nenastalo Boží vtělení, nikdy by nedošlo k oběti na kříži  

a slavnému zmrtvýchvstání. To druhé a třetí bez prvního je nemožné. 

 

Ať už tedy Vánoce budete slavit, či nikoli, přeji Vám během následujících 

dnů pokojný čas naplněný radostí – z blízkých, s nimiž se budete setkávat. 

A především čas prožitý s vědomím toho, že právě kvůli vám se narodil 

Boží syn, který odolal hříchu a přemohl i smrt. 

 

- Petr Plaňanský 

 

 

Přátelé, na jednom nedávném modlitebním setkání, kterého jsem se 

účastnil, zazněl následující příběh (převzatý z Internetu). Zaujal mě 

natolik, že jsem požádal o jeho zaslání, abych se o něj mohl podělit  

i s Vámi. 

 

A KDY UMŘU? 

(příběh dětského chirurga) 

Asi před 15 lety k nám v noci přiběhla sestra z pohotovosti. Na druhém 

operačním sále je pacient v těžkém stavu! Šel jsem tam, tým už se 

shromáždil, na stole byla asi šestiletá dívka. Při oblékání a sterilizaci jsem 

se dozvěděl podrobnosti. 

Čtyřčlenná rodina se stala účastníkem dopravní nehody. Otec, matka a dvě 

děti: dvojčata, chlapec a dívka. Nejvíce utrpěla dívka: rána dopadla na 

oblast pravých zadních dveří, kde dítě sedělo. Matka, otec ani její bratr 

nebyli téměř zraněni – škrábance a modřiny. Na místě se jim dostalo 
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pomoci. Ale dívka měla zlomeniny, tupá traumata, tržné rány a velkou 

ztrátu krve. 

O pár minut později dorazil krevní test a s ním zpráva, že zatím nemáme 

třetí pozitivní. Otázka byla kritická – dívka je ve vážném stavu, skóre je 

v minutách. Provedli urgentní krevní test rodičů. Ani otec, ani matka 

neměli požadovanou krevní skupinu. Vzpomněli si na bratra-dvojče a ten 

ji měl. 

Posadili se na lavičku v čekárně. Matka byla v slzách, otec bledý, chlapec 

se zoufalstvím v očích. Oblečení měl celé potřísněné krví jeho sestry. 

Přistoupil jsem k němu, posadil se tak, aby naše oči byly na stejné úrovni. 

„Tvoje malá sestra velmi trpěla,“ řekl jsem. 

„Ano, já vím,“ vzlykal chlapec a promnul si oči pěstí. „Když jsme 

havarovali, tvrdě narazila. Držel jsem ji na klíně, plakala, pak přestala 

a usnula.“ 

„Chceš ji zachránit? Pak bychom ti pro ni měli vzít krev.“ 

Už neplakal, rozhlédl se, přemýšlel, zhluboka se nadechl a přikývl. 

Ukázal jsem na sestru. „Tohle je teta Sveta. Vezme tě na ošetřovnu  

a odebere ti krev. Teta Sveta to umí moc dobře, nebude to vůbec 

bolet.“ 

„Dobře.“ Chlapec se znovu zhluboka nadechl a pohladil matku. „Miluji tě, 

mami! Jsi nejlepší!“ 

Potom k otci: „A tebe, tati, taky. Díky za kolo.“ 

Sveta ho vzala na ošetřovnu a já běžel na druhý operační sál. 

Po operaci, kdy už dívku převezli na jednotku intenzivní péče, jsem se 

vrátil na služebnu. 

Všiml jsem si, že náš malý hrdina leží na pohovce v ošetřovně pod 

přikrývkou. Po odběru krve ho Sveta nechala odpočívat. 

Přistoupil jsem k němu. 

„Kde je Káťa?“ zeptal se chlapec. 

„Ona spí. Všechno s ní bude v pořádku. Zachránil jsi ji.“ 

„Kdy umřu?“ 

„No... velmi brzy, až budeš docela starý.“ 

Nejdřív jsem jeho poslední otázce nějak nerozuměl, ale pak mi to došlo. 

Chlapec si myslel, že zemře poté, co mu vzali krev. Rozloučil se tedy  

s rodiči. Byl si stoprocentně jistý, že zemře. 

Pro svou sestru skutečně obětoval svůj život. Chápete, jaký výkon 

dokázal? Ten pravý. 

Uplynulo mnoho let a já mám stále husí kůži pokaždé, když si na to 

vzpomenu. 
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MUŽI NA HRANĚ – BŮH NOVÝCH ZAČÁTKŮ 

ANEB REPARÁT SE PŘIPOUŠTÍ 

 

Když jsem před léty začal do TABITY (časopis pro ženy, v elektronické podobě ke 

stažení na stránkách: https://etabita.cz/) psát o životních patáliích biblických žen, 

někdo se mě zeptal, jestli nechci také něco napsat o mužích pro muže. Těch dílů už 

mám napsáno několik, a tak se o ně rád podělím i s Vámi. Některé z nich jsem zmínil 

v nedělních slovech, asi Vám budou povědomé. Nicméně tady na Polabí se říkává: 

„Opakování matka moudrosti, otec neznámý…“, tedy předpokládám, že se nikdo 

zlobit nebude. 

 

K přemýšlení nad příběhy biblických postav mě inspiruje i myšlenka Jaroslava 

Seiferta, který kdysi řekl: „Kdo hledá, bývá očekáván, kdo čeká, je jen nalezen.“ 

Pojďme tedy hledat jejich lidství (s jeho vzestupy a pády) a pojďme hledat inspiraci 

v jejich vztahu s Bohem. 

 

Přišla vám někdy na mysl otázka, zda je 

možné, že se dějiny vztahu Bohem  

s člověkem začínají vždy znovu psát 

tehdy, když se Bůh nově dotkne dalšího 

lidského srdce? Možná ano, protože  

s tím nejspíš máte vlastní zkušenost. Jsou 

to naše osobní dějiny vztahu s Tím, který 

je naším počátkem i koncem, od Něhož 

jsme vzešli a k Němuž se jednoho dne 

navrátíme. 

 

Nicméně ty „velké dějiny vztahu“ (nebo 

jak někdy říkáme Dějiny spásy) mají, ač 

se to zdá neuvěřitelné, začátky hned tři. 

Začíná to Hospodinovým vztahem  

s Adamem a Evou. Jde o vztah osobní, 

vlastně až intimní, fyzické, Boží 

přítomnosti. První lidé, vrchol a koruna 

celého zázraku stvoření, se díky 

darované svobodě rozhodnutí vydávají 

vlastní cestou, která se vzápětí ukáže býti 

spíše necestou, nezřídka jde o klopýtání 

nepohodou a bolestí. 

 

Druhým začátkem, jakýmsi reparátem 

pro člověka, je Hospodinův vztah  

s Noem a jeho rodinou. Tehdy nešlo  

o nic menšího, než o záchranu holé 

existence toho, co za záchranu ještě stálo. 

Ani zde si lidé nevedli nijak zdatně. 

Unikli zhoubě potopy, ale neunikli 

okovu svévole. Namísto vyjádření vděku 

buduje nové lidstvo systém, který má 

zajistit jeho jednotu a pojistit události 

budoucí: tedy věž, co sahá do nebe, či 

spíše věž, která má donutit sestoupit nebe 

na zemi. (Někdy mě až děsí, jak jsme 

dnes v tom budování „systémů záchrany“ 

uboze podobní budovatelům Babylónské 

věže…) 

 

Třetí začátek pak přináší nabídku 

životní pouti, která je spojena s důvěrou 

a otázkami, zaslíbeními i pochybnostmi, 

odvahou a strachem, nalézáním  

i ztrácením. Je to pozvánka na cestu, 

která prvně zaznívá směrem k Abramovi, 

aby se stejně jako ozvěna ve skalách, 

časem a prostorem vracela tichým 

hlasem k těm, kdo jsou ochotni alespoň 

chvíli naslouchat. 

 

Ještě, než se vypravíme s Abramem 

(později Bohem přejmenovaného na 

Abraham) na cesty, podívejme se na jeho 

rodokmen, tedy kořeny. Kromě řady 

https://etabita.cz/
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mužů, o kterých víme velice málo  

a častěji dokonce nic, v něm figurují čtyři 

významné postavy. 

 

Na prvním místě Adam, který byl 

stvořen samotným Hospodinem a okusil 

život v rajské zahradě. Zároveň však jako 

první muž podlehl pokušení  

a nerozhodnosti. Je zde Henoch, muž 

známý tím, že chodil s Bohem a jednoho 

dne jej Hospodin vzal k sobě. U všech 

ostatních je zmíněno, že umřeli, jen  

u Henocha stojí, že byl Bohem vzat. Jak? 

Nevíme. Objevuje se zde Noe, který ve 

své generaci patrně jako jediný 

naslouchal Božímu hlasu, a proto se 

svými blízkými přežil potopu. Na druhou 

stranu víme, že (snad díky traumatu 

přeživšího) měl v druhé polovině života 

nejspíš problémy s pitím alkoholu. 

Objevuje se tu nakonec i Abramův otec 

Terach. Muž, který jednoho dne vzal 

syna Abrama a svého prasynovce Lota, 

svou rodinu i rodiny obou mužů  

a vyrazili z Ur Kaldejského do Cháran. 

Málokdo si však vzpomene, že v knize 

Jozue, o mnoho století později, je ne 

příliš kulantně odhaleno, že Terach 

uctíval cizí bohy, nikoli Hospodina. 

Obraz Abramových předků není tedy 

černobílý. Nalezneme zde víru i nevěru, 

svatost i nečistotu, uctívání  

i modlářství… 

 

Pozoruhodné ozvěny dávné minulosti, 

které možná nějak ovlivňovaly 

samotného Abrama stejně, jako ozvěny  

z doby života našich předků ovlivňují 

nás. 

 

Když si pročtete celý příběh starověkého 

poutníka, zjistíte, že je jeho život 

zmíněnými muži do jisté míry skutečně 

předznamenán. Jako Adam bude Abram 

jednoho dne hovořit s Bohem, zároveň 

však na něm ulpí něco z Adamova 

selhání. Jako Henoch bude chodit  

s Bohem a hledat jeho vůli. Jako Noe 

bude umět naslouchat a rozumět Božímu 

hlasu, avšak nebude imunní vůči 

pokušení. Ale především se stane 

poutníkem na cestě, na kterou kdysi 

vyrazil podle všeho nejprve z popudu 

svého otce Teracha. 

 

Určitě není od věci si povšimnout 

kulturního prostředí, z něhož Abram 

pocházel. Nejspíš se narodil a po nějakou 

dobu také žil v Ur Kaldejských. (Ur se 

překládá, nebo spíš v sobě nese význam 

slova: město, tedy jednoduše řečeno šlo  

o Kaldejské město.) Je to zřejmě prosté 

vyjádření sociálně-kulturního uspořádání 

dané oblasti. Ale ve skrytu to zahrnuje 

ještě jednu věc, která nám může uniknout 

– jak moc se v tu dobu lidé vzdálili od 

původního Božího záměru. Místo 

obdělávání zahrady Eden, a úsilí býti 

dobrými pastýři celému stvoření 

začínají žít ve městech. Od původního 

spojení s přírodou začínají být spojeni 

s technologiemi. Místo pečování  

a ochrany spíše jen rabování  

a vytěžování. To trvá prakticky až do 

našich dnů. 

 

Později Abram odchází s otcem a dalšími 

příbuznými do Cháran. V obou 

zmíněných městech byl hlavním 

náboženstvím kult měsíčního božstva 

(Sín). Proto možná Terach zamířil do 

Cháran: změnil pouze místo, nikoli své 

náboženské přesvědčení. V Uru 

Kaldejském se Terachovi zřejmě nedařilo 

nijak zvlášť dobře. Bible jeho přechod 

popisuje velmi skromně: uvádí fakticky 

jenom členy rodiny, kteří přesídlili do 

nového města. Zato Cháran, zdá se, je 
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městem prosperity. Z čeho tak 

usuzujeme: když je Abram později 

povolán Hospodinem, odchází s lidmi  

a značným majetkem, kterého v Cháran 

nabyl. 

 

Význam města Cháran někteří znalci 

vykládají jako Rozcestí či Křižovatky, jiní 

dokonce jako Spáleniště. Z dostupných 

záznamů a nálezů víme, že město Cháran 

bylo přirozenou obchodní a kulturní 

křižovatkou širší oblasti. Možný důvod 

toho, proč bylo město poměrně bohaté – 

těžilo ze svého přirozeného postavení. 

Pro Abrama je město skutečnou životní 

křižovatkou. Po odchodu na pouť jako 

by za sebou spálil mosty, kterého ho 

spojovaly s minulosti, zejména tou 

náboženskou.  

 

Zmínili jsme se, že Abram spolu s otcem 

v Cháran značně zbohatli. Na první 

pohled se může zdát, že předpoklad 

Abramova otce Teracha, který vyvedl 

svou rodinu z rodiště do jiného města, 

byl správný: změna místa může přinést  

i zlepšení životní situace. A když se 

zamyslíme nad vlastní zkušeností, víme, 

že tomu tak nezřídka bývá. Nakonec 

vidíme, že i dnes se desetitisíce poutníků 

vydávají na nejistou a nebezpečnou 

cestu, za lepším příštím. S vidinou, že  

i oni se vymaní z chudoby, získají 

bohatství a prestiž. Problémem je, že 

nenásledují Boží hlas, nýbrž jen touhu 

svého srdce a vidinu bohatství. 

 

Pravdou však také je, že všechna ta 

prosperita, lhostejno zda jednotlivce či 

národa, s sebou přináší i určité negativní 

dopady. Po civilizacích minulosti, které 

expandovaly kulturně, technicky  

i oblastně, nezbylo mnohdy nic jiného, 

než opuštěná města a zdevastovaná 

příroda. Realita je taková, že lidský 

blahobyt, či pocit jistoty nemají 

neomezeného trvání. 

 

A tak uprostřed Abramova spokojeného 

života zaznívá nový, neznámý, tichý 

hlas, který jej vyzývá k cestě. Nevíme 

přesně, jakým způsobem se ten hlas  

k Abramovi udál, ale dočítáme se, že 

patří Hospodinu Bohu. Podle všeho jde  

o něco velice intenzivního, silného, 

naléhavého. Tedy Něco, čemu se nedá 

odolat. Vypravme se společně na cestu  

s Poutníkem víry, kterého budeme 

doprovázet patrně po delší čas. 

 

I řekl Hospodin Abramovi: „Odejdi ze 

své země, ze svého rodiště a z domu 

svého otce do země, kterou ti ukážu. 

Učiním tě velkým národem, požehnám tě, 

velké učiním tvé jméno. Staň se 

požehnáním! Požehnám těm, kdo žehnají 

tobě, prokleji ty, kdo ti zlořečí. V tobě 

dojdou požehnání veškeré čeledi země.“ 

(Genesis 12:1-3)  

 

Asi nás hned napadne, že vydat se na 

cestu na základě nějakého hlasu, který  

k nám promluví, je ve své podstatě 

šílenost, z dnešního medicínského 

hlediska hraničící s bludy či schizofrenií. 

Nakonec se tak mohly Abramovy 

pohnutky jevit jeho širší rodině. Zvláště 

proto, že se mu v Cháran nadmíru dobře 

dařilo. Jeho bohatství vzkvétalo a nic 

zvláštního mu nechybělo. Nebylo by 

divu, kdyby kolem sebe neslyšel 

šeptandu: „Abramovi nejspíš hráblo. Nic 

mu tu nechybí, je to uznávaný a bohatý 

člen komunity. Prý, že slyšel nějaký 

hlas… Kdo ví, co vlastně slyšel, že!“ 

Jenže podle dalšího vyprávění měl 

Abram skutečně „všech pět“ pohromadě. 

Nikdo jej nenazve šílencem. A po 
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mnohých staletí získává in memoriam 

prestižní titul „Otec všech věřících“. 

 

My, spolu s ním a na jeho pouti začneme 

rozkrývat a poznávat, že svou naději 

doopravdy našel v Božím hlase. Snad  

i proto se v pětasedmdesáti vydává na 

dobrodružnou cestu. Vyráží ve věku,  

v němž si dnes lidé obvykle lebedí na 

zaslouženém odpočinku po celoživotní 

dřině a užívají plodů svého mnohaletého 

úsilí. 

 

Jedno tajemstvím nám navždy zůstane 

zahaleno: jak Abram, který prve s otcem 

a pod jeho vlivem uctíval měsíčního 

boha Sína, poznal hlas Hospodinův. 

Můžeme se alespoň domnívat, že se  

k němu přece jenom nějaké povědomí  

o Bohu Hospodinu, Bohu Stvořiteli, 

doneslo díky rodové linii. Nebo šlo o tak 

silný zážitek, který sám v sobě vylučoval 

jakékoli pochyby? 

 

 

Docházíme alespoň k jednomu 

důležitému poznání: když do života 

promluví Bůh, je najednou všechno 

dosavadní a ostatní (byť i naléhavé) 

naprosto nepodstatné. Uslyšíme-li Boží 

hlas, je v zásadě jedno jaká byla naše 

minulost, jaký odkaz si neseme po 

předcích, jaká je naše nynější situace. 

Dokonce je jedno i to, jaké máme 

momentální vyhlídky do budoucnosti. 

Zazní-li pozvání na cestu, pro něž zahoří 

naše srdce, můžeme buď odmítnout, či 

v důvěře vykročit… Jiné možnosti se 

nenabízejí. 

 

V případě, že odmítneme, riskujeme 

ustrnutí na místě, v němž nás čeká už jen 

dlouhá agónie odumírání. V případě 

vykročení ve skutečnosti riskujeme úplně 

všechno – svou společenskou prestiž, 

majetek, pohodlí, jistotu, bezpečí. Avšak 

na samém konci pouti, ať už nakonec 

dopadne jakkoli, si můžeme říci: nu což, 

alespoň jsem to zkusil! 

 

- Petr Plaňanský 
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CO, KDY, KDE? 

 

BOHOSLUŽBY   

Neděle 18.12. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský, slavení Památky Páně 

Neděle 25.12. od 10.00, slovo: 

P. Plaňanský 

Neděle 1.1. od 18.00 modlitební 

setkání s přímluvami za rok 2023 

Neděle 8.1. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský, slavení Památky Páně 

Neděle 15.1. od 10.00, slovo:  

J. Miklóš 

Neděle 22.1. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský, slavení Památky Páně 

Neděle 22.1. od 17.00 Ekumenické 

bohoslužby v kostele ČCE, slovo: 

P. Plaňanský 

Neděle 29.1. od 10.00, slovo:  

P. Paluchník (host z CB Poděbrady) 

 

MODLITBY ZA NEMOCNICI 

Pondělí 9.1. od 17.00 modlitebna 

KS 

Pondělí 6.2. od 17.00 modlitebna 

KS 

Pondělí 6.3. od 17.00 modlitebna 

KS 

 

KOŠÍKOVÁ 

Každé pondělí (mimo prázdniny) 

v tělocvičně gymnázia vždy od 

19.00  

 

DÁMSKÁ SKUPINKA 

Vždy ve čtvrtek – 18.00-19.30 ve 

sboru; případně podle domluvy 

 

SKUPINKA 

PRO MUŽE-CHVÁLIČE 

Jednou za 14 dní (obvykle čtvrtek 

nebo dle dohody) od 18.00 

 

DOMÁCÍ SKUPINKA 

Ve čtvrtek jednou za 14 dní 

v Činěvsi od 18.00 

 

MUŽSKÁ DOMÁCÍ SKUPINKA 

Středa jednou za 14 dní od 17.00 

V Mladé Boleslavi 

 

ROYAL RANGERS 

Vždy v pátek mezi 16.00-18.00 

mimo svátky a prázdniny 

 

 

 

Sledujte stránky sboru, prosím, kde jsou aktualizovány údaje zejména v kalendáři akcí. 

 
LAVINA je měsíčník vycházející pro vnitřní potřebu Křesťanského společenství Nymburk. 

Křesťanské společenství Nymburk, IČ 73631183, číslo účtu 2000513008/2010, http://www.ksnymburk.estranky.cz 

Kontakty na staršovstvo – Petr Plaňanský, pastor (e-mail: petr.plana@gmail.com, mob: 724 435 386) 
Jaroslav Litera (e-mail: literovi@wo.cz, mob.: 724 309 912), 

 Karel Marek (e-mail: karel.marek@iol.cz, mob.: 603 800 891). 
Jiří Miklóš (e-mail jiri-miklos@tiscali.cz, mob.: 728 858 645 

Uzávěrka příštího čísla je 22.1.2023 
Dá-li Pán, příští číslo vyjde v neděli 29.1. 2023 

http://www.ksnymburk.estranky.cz/
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